افعال با قاعده و بي قاعده
مقدمه:
در مواردي لازم مي گردد از قسمت دوم (past) يا قسمت سوم (past participle) يک فعل استفاده کنيم. اما قسمت دوم يا سوم همگي افعال در زبان انگليسي به يک صورت واحد ساخته نمي شود. بطور کلي افعال را از اين لحاظ مي توان به دو دسته با قاعده و بي قاعده تقسيم کرد. در قسمت هاي زير به تعريف هر يک پرداخته مي شود.
  الف- با قاعده:
به آن دسته از افعال گفته مي شود که براي تبديل آنها به قسمت دوم يا سوم کافي است که به پايان آنها پسوند ed اضافه نمائيم. بعنوان مثال مي توان به افعال زير اشاره کرد:
 talk- walk- watch- study, … 
مثال:
 1. I walked to school with one of my friends yesterday.
2. They had watched the film before you told them.
ب- بي قاعده:
به آن دسته از افعال گفته مي شود که تبديل قسمت اول به دوم يا سوم در آنها مطابق با قاعده فوق نيست. به منظور سهولت در به خاطر سپاري، اين افعال را مي توان در محدوده کتب دوره دبيرستان به چهار دسته تقسيم کرد:
 جدول 1
	افعال بي قاعده اي که هر سه قسمت آنها يکي است

	معني
	فعل

	ارزش داشتن
	cast

	بريدن- قطع کردن
	cut

	صدمه رساندن
	hurt

	اجازه دادن
	let

	قرار دادن
	put

	خواندن
	read

	غروب کردن
	set


 مثال:
 3. You should cut the cake just now. (شما بايد همين حالا کيک را ببري)
4. You cut the cake yesterday. (شما ديروز کيک را بريدي)


 جدول 2
	افعال بي قاعده اي که قسمت اول و سوم آنها يکي است

	قسمت سوم
	قسمت دوم
	قسمت اول

	become
	became
	become (شدن)

	come
	came
	come (آمدن)


 جدول 3 
	افعال بي قاعده اي که قسمت دوم و سوم آنها يکي است

	قسمت سوم
	قسمت دوم
	قسمت اول

	brought
	brought
	bring (آوردن)

	built
	built
	build (ساختن)

	burnt
	burnt
	burn (سوختن)

	fed
	fed
	feed    (غذا دادن)

	felt
	felt
	feel  (احساس کردن)

	found
	found
	find (پيدا کردن)

	got
	got
	get (گرفتن- شدن)

	had
	had
	have (داشتن)

	heard
	heard
	hear (شنيدن)

	kept
	kept
	keep (نگه داشتن)

	learnt
	learnt
	learn (ياد گرفتن)

	left
	left
	leave (ترک کردن)

	lent
	lent
	lend (قرض دادن)

	lost
	lost
	lose (گم کردن)

	made
	made
	make (ساختن)

	meant
	meant
	mean (معني دادن)

	met
	met
	meet (ملاقات کردن)

	paid
	paid
	pay  (پرداختن)

	said
	said
	say (گفتن)

	sold
	sold
	sell (فروختن)

	sent
	sent
	send (فرستادن)

	shone
	shone
	shine (درخشيدن)

	sat
	sat
	sit  (نشستن)

	slept
	slept
	sleep (خوابيدن)

	spent
	spent
	spend (گذراندن)

	stood
	stood
	stand (ايستادن)

	taught
	taught
	teach (درس دادن)

	told
	told
	tell (گفتن)

	thought
	thought
	think (فکر کردن)

	understood
	understood
	understand (فهميدن)


 جدول 4 
	افعال بي قاعده اي که هر سه قسمت آنها با هم فرق مي کند

	قسمت سوم
	قسمت دوم
	قسمت اول

	been
	was/were
	be (بودن)

	begun
	began
	begin (شروع کردن)

	broken
	broke
	break (شکستن)

	done
	did
	do (انجام دادن)

	drawn
	drew
	draw (نقاشي کردن)

	drunk
	drank
	drink (نوشيدن)

	driven
	drove
	drive (رانندگي کردن)

	eaten
	ate
	eat (خوردن)

	flown
	flew
	fly (پرواز کردن)

	forgotten
	forgot
	forget (فراموش کردن)

	given
	gave
	give (دادن)

	gone
	went
	go (رفتن)

	grown
	grew
	grow (رشد کردن)

	known
	knew
	know (دانستن)

	ridden
	rode
	ride (راندن)

	risen
	rose
	rise (طلوع کردن)

	seen
	saw
	see (ديدن)

	shown
	showed
	show (نشان دادن)

	sung
	sang
	sing (آواز خواندن)

	spoken
	spoke
	speak (صحبت کردن)

	swum
	swam
	swim (شنا کردن)

	taken
	took
	take (گرفتن)

	woken
	woke
	wake (بيدار شدن)

	worn
	wore
	wear (پوشيدن)

	written
	wrote
	write (نوشتن)

	blown
	blew
	blow (وزيدن)

	chosen
	chose
	choose (انتخاب کردن)

	hidden
	hid
	hide (پنهان کردن)


 
 

زمان حال ساده 

زمان حال ساده: Simple Present Tense:i 
q
 زمان حال ساده:
طرز تشکیل:  :Formation
شکل مثبت:  :Affirmative Form
(مصدر بدون to ) + فاعل
برای ساختن زمان حال ساده در انگلیسی to مصدر را حذف می کنیم و فعل را برای فاعل های مختلف صرف می نماییم.
مثال:
	to work کار کردن   



	جمع
	مفرد

	کار می کنیم.
	We work.
	کار می کنم.
	I work.

	کار می کنید.
	You work.
	کار می کنی.
	You work.

	 
	 
	کار می کند. (مذکر)
	He works.

	کار می کنند.
	They work.
	کار می کند. (مؤنث)
	She works.

	 
	 
	کار می کند. (غیر انسان)
	It works.


 
نکته: باید توجه داشته باشیم که در زمان حال ساده اگر فاعل سوم شخص مفرد باشد یعنی فاعل it، she، he یا نام مربوط به یک انسان، یک حیوان یا یک شئی باشد فعل آن جمله s می گیرد و اگر فعل به یکی از حروف z، x، o، ch،sh،s ختم شود es می گیرد. اگر فاعل سوم شخص مفرد باشد و فعل به y ختم شود، چنانچه قبل از y حرف صدا داری مانند a، e، i، o، u نباشد، حرف y به ies تبدیل می شود ولی اگر قبل از y حرف صدا داری وجود داشته باشد آن فعل فقط  s می گیرد.
مثال:
	او بازی می کند.
	She plays.

	مری تلاش می کند.
	Mary tries.


 
فعل سوم شخص مفرد در زمان حال ساده  s و یا es می گیرد و آن هم فقط در جملات مثبت، در صورتیکه جمله منفی و یا سؤالی باشد هرگز از s یا es استفاده نمی گردد.
 
مثال:
	او به زیبایی پینگ پنگ بازی می کند.
	He plays ping pong beautifully.

	او به زیبایی پینگ پنگ بازی نمی کند.
	He doesn’t play ping pong beautifully.

	آیا او به زیبایی پینگ پنگ بازی می کند؟
	Does he play ping pong beautifully?


 
فعل have بعد از سوم شخص مفرد تبدیل به has می شود و فعل be (بودن) در زمان حال ساده بعد از I  تبدیل به am و بعد از سوم شخص مفردتبدیل به is و بعد از we، you ، they تبدیل به are می شود.
افعال کمکی  ought to، dare، need، shall، should، may، might، will، would، can، could، must، have to، حرف s   نمی گیرند و فعل بعد از آنها نیز s نمی گیرد.
 
مثال:
	او ممکن است دیر به میهمانی بیید.
	He may come late to the party. 

	 او میتواند خیلی خوب شنا کند.
	She can swim very well.

	مری به میهمانی فردا  شب خواهد آمد.
	Mary will come to the party tomorrow night.


 
	شکل سوالی و منفی:
	Question & Negative Form:


برای سؤالی کردن جملات زمان  حال ساده دو فعل کمکی do و does را در ابتدای جمله قبل از فاعل قرار می دهیم . بدین ترتیب که از does برای سوم شخص مفرد و برای سایر ضمایر از do استفاده می شود.

برای منفی کردن زمان حال ساده از دو فعل کمکی do و does با کمک کلمۀ not استفاده می گردد بدین ترتیب که از does برای سوم شخص مفرد و برای سایر ضمایر از do استفاده می گردد.


مثال:
	من می خوانم. (شکل مثبت)
	I read.

	من نمی خوانم. (شکل منفی)
	I don’t read.

	 آیا من می خوانم؟ (شکل سؤالی)
	Do I read?


 
نکته:“s” سوم شخص در حالت سؤالی و منفی حذف می گردد.
مثال:
	او می آید. (مثبت)
	He comes.

	آیا او می آید؟ (سؤالی)
	Does he come?

	نه، او نمی آید. (منفی)
	No, he doesn’t come.



	موارد کاربرد زمان حال ساده:
	Usage:


زمان حال ساده برای بیان اعمالی که همیشه تکرار می شوند و به صورت عادت در آمده باشند به کار می رود.
مثال:
	من هر روز به مدرسه می روم.
	I go to school everyday.

	او هر روز زود از خواب بیدار می شود.
	She gets up early every morning.


برای بیان حقیقتی که عمومیت داشته باشد.
مثال:
	زمین به دور خورشید می گردد.
	The earth goes round the sun.

	در بهار برف آب می شود.
	Snow melts in spring.


 
برای بیان انجام عملی که در آیندۀ نزدیک صورت گیرد مشروط بر آن که قید زمان آینده حتماً در جمله ذکر گردد.
مثال:
	او فردا به اینجا می آید.
	He comes here tomorrow.

	من امشب با او صحبت می کنم.
	I talk to him tonight.


 
نویسندگان مطبوعات برای مهم و با ارزش جلوه دادن موضوعات، عناوین روزنامه ها را به زمان حال ساده بیان می کنند.
مثال:
	ارتش ایتالیا عقب نشینی می کند. (عقب نشینی کرد.)
	Italian Army withdraws.


qنکته: اگر یکی از قیدهای تکرار مانند often، usually، generally، sometimes، never، seldom، rarely، always، frequently در جمله وجود داشته باشد فعل آن جمله معمو لاً حال ساده است.
محل قرار گرفتن قیدهای تکرار د ر جملات انگلیسی بعد از فعل کمکی و قبل از فعل اصلی می باشد.
مثال:
	او اغلب تنها به اینجا می آید.
	He often comes here alone.

	او معمولاً دیر نمی آید.
	She doesn’t usually come late.

	او همیشه در کلاس انگلیسی صحبت می کند.
	He always speaks English in the classroom.

	آیا او همیشه در کلاس انگلیسی صحبت می کند؟
	Does he always speak English in the classroom?



﻿ زمان گذشته ساده 

زمان گذشته ساده : Simple Past Tense:i
q زمان گذشته ساده :
qطرز تشکیل:   :Formation
شکل مثبت:  :Affirmative Form
زمان گذشته فعل + فاعلq
برای ساختن زمان گذشته ساده کافیست ed را به آخر فعل بیافزاییم و اگر فعل بی قاعده باشد می با یست گذشته آن را یاد بگیریم.
مثال:
	گذشته
	حال
	گذشته
	حال

	saw
	see
	worked
	work


 
	 to work   کار کردن



	جمع
	مفرد

	کار کردیم.
	We worked.
	کار کردم.
	I worked.

	کار کردید.
	You worked.
	کار کردی.
	You worked.

	 
	 
	کار کرد. (مذکر)
	He worked.

	کار کردند.
	They worked.
	کار کرد. (مؤنث)
	She worked.

	 
	 
	کار کرد. (غیر انسان)
	.It worked



	 to see   دیدن




	جمع
	مفرد

	دیدیم.
	We saw.
	دیدم.
	I saw.

	دیدید.
	You saw.
	دیدی.
	You saw.

	 
	 
	دید. (مذکر)
	He saw.

	دیدند.
	They saw.
	دید. (مؤنث)
	She saw.

	 
	 
	دید. (غیر انسان)
	It saw.


 

	شکل سؤالی و منفی: 
	Question & Negative Form:


برای سؤالی نمودن این زمان از گذشته فعل to do یعنی did استفاده می کنیم. بدینصورت که فعل کمکی did را در ابتدای جمله قبل از فاعل قرار داده و باید توجه داشت که زمان فعل اصلی همواره به شکل ساده  فعل simple form of the verb بر می گردد.
برای منفی نمودن این زمان از فعل کمکی did و کلمه not بعد از آن استفاده می گردد و زمان فعل اصلی هماننند حالت سوالی به شکل ساده فعل مورد استفاده قرار گیرد.
مثال:
	او تمام ظرف ها را دیروز شست. (مثبت)
	He washed all the dishes yesterday.

	آیا او تمام ظرف ها را دیروز شست؟ (سؤالی)
	Did he wash all the dishes yesterday.

	او تمام ظرف ها را دیروز نشست. (منفی)
	He didn’t wash all the dishes yesterday.

	دیروز او را دیدم. (مثبت)
	I saw him yesterday.

	آیا دیروز او را دیدی؟ (سؤالی)
	Did you see him yesterday.

	دیروزاو را ندیدم. (منفی)
	I didn’t see him yesterday.


	 موارد کاربرد زمان گذشته ساده: 
	Usage:


 برای بیان عملی که در وقت معینی در زمان گذشته انجام شده باشد.
مثال:
	دو روز قبل او را دیدم.
	I saw him two days ago.

	شب گذشته به سینما رفتم.
	I went to cinema last night.

	او دو ماه قبل ازدواج کرد.
	He married two months ago.


 برای بیان عملی که در گذشته تکرار شده باشد و بر عادت یا صفتی دلالت نماید.


مثال:
	در عصر حجر بشر از سلاح هایی که از سنگ چخماق ساخته شده بود استفاده می کرد.
	In the stone age man used weapons made of flint.


ago:
ago به معنی قبل یا پیش می باشد و در جملات گذشته ساده به کار می رود و همیشه بعد از قید زمان قرار می گیرد.
مثال:
	دو ماه قبل او به اینجا آمد.
	He came here two months ago.


 
زمان حال استمراری 
زمان حال استمراری: present continuous Tensei

زمان حال استمراری:
طرز تشکیل:  :Formation 
شکل مثبت:  :Affirmative Form
ing+ فعل + am/are/is + فاعل
علامت فارسی این زمان در فارسی داشتن، مشغول بودن، یا در حال بودن می باشد. این زمان در انگلیسی با به کار بردن زمان حال کمکی to be یعنی یکی از سه فعل am، is، are و افزودن ing به آخر فعل اصلی تشکیل می شود.
مثال:
	to work کار کردن



	جمع
	مفرد

	مشغول کار کردن هستیم.
	We are working.
	مشغول کار کردن هستم.
	I am working.

	مشغول کار کردن هستید.
	You are working.
	مشغول کار کردن هستی.
	You are working.

	 
	 
	مشغول کار کردن است.(مذکر)
	He is working.

	مشغول کار کردن هستند.
	They are working.
	مشغول کار کردن است. (مؤنث)
	She is working.

	 
	 
	مشغول کار کردن است. (غیر انسان)
	It is working.



مثال:
	او عجالتاً در حال نوشتن انشاء  است. (شکل مثبت)
	He is writing a composition for the time being.

	ما اکنون در حال کار کردن در باغ هستیم. (شکل مثبت)
	We are working in the garden now.

	من هم اکنون در حال قدم زدن در پارک هستم. (شکل مثبت)
	I am walking in the park at this time.

	اکنون در حال خواندن کتاب می باشم. (شکل مثبت)
	I am reading a book now.

	در حال حاضر به رادیو گوش می دهد. (شکل مثبت)
	He is listening to the radio at present.

	qشکل سوالی :
	Question Form:



	ing + فعل+ فاعل+ Am/Are/Is


برای سؤالی نمودن این زمان جای am، is، و یا are را با فاعل جمله عوض می کنیم.
مثال:
	آیا او عجالتاً در حال نوشتنانشاء است؟ (شکل سؤالی)
	Is he writing a composition for the time being?

	آیا اکنون ما در حال کار کردن در باغ هستیم؟ (شکل سؤالی)
	Are we working in the garden now?

	آیا من هم اکنون در حال قدم زدن هستم؟ (شکل سؤالی)
	Am I walking in the park at this time?

	آیا اکنون در حال خواندن کتاب می باشم؟ (شکل سؤالی)
	Am I reading a book now?

	آیا در حال حاضر به رادیو گوش می دهد؟ (شکل سؤالی)
	Is he listening to the radio at present?



q
	شکل منفی :
	Negative Form:



	ing + فعل + am/are/is+not فاعل


برای منفی نمودن این زمان فعل am، is، و یا are را منفی می نماییم، به عبارت دیگر کلمۀ not را بعد از آنها قرار می دهیم.
مثال:
	 او عجالتاً در حال نوشتن انشاء نیست. (شکل منفی)
	He is not/isn’t writing a composition for the time being.

	 ما اکنون در حال کار کردن در باغ نیستیم. (شکل منفی)
	We are not/aren’t working in the garden now.

	 من هم اکنون در حال قدم زدن در پارک نیستم. (شکل منفی)
	I am not walking/I’m not walking in the park at this time.

	 اکنون در حال خواندن کتاب نمی باشم. (شکل منفی)
	I am not reading/I’m not reading a book now.

	 در حال حاضر به رادیو گوش نمی دهد. (شکل  منفی)
	 .He is not listening to the radio at present


q
	شکل سوالی منفی :
	Negative Question Form:



	ing + فعل + not + فاعل + Am/Are/Is


مثال:
	آیا او عجالتاً در حال نوشتن انشاء نیست؟ (شکل سؤالی منفی)
	Is he not writing a composition for the time being?

	آیا ما اکنون در حال کار کردن در باغ نیستیم؟ (شکل سؤالی منفی)
	Are we not working in the garden now?

	آیا من هم اکنون در حال قدم زدن در پارک نیستم؟ (شکل سؤالی منفی)
	Am I not walking in the park at this time?

	آیا اکنون در حال خواندن کتاب نمی باشم؟ (شکل سؤالی منفی)
	Am I not reading a book now?

	آیا در حال حاضر به رادیو گوش نمی دهد؟ (شکل سؤالی منفی)
	Is he not listening to the radio at present?


q
	شکل سوالی منفی به شکل کوتاه (مخفف):
	 Negative Question Contraction Form:



	ing + فعل + فاعل + Aren’t/Isn’t


مثال:
	آیا او عجالتاً در حال نوشتن انشاء نیست؟ (شکل سؤالی منفی کوتاه)
	Isn’t he writing a composition for the time being?

	آیا ما اکنون در حال کار کردن در باغ نیستیم؟ (شکل سؤالی منفی کوتاه)
	?Aren’t we working in the garden now

	آیا من هم اکنون در حال قدم زدن در پارک نیستم؟ (شکل سؤالی منفی کامل)
	Am I not walking in the park at this time? or

	آیا من هم اکنون در حال قدم زدن در پارک نیستم؟ (شکل سؤالی منفی کوتاه)
	Aren’t I walking in the park at this time?

	موارد کاربرد زمان حال استمراری :
	Usage:


 برای بیان عملی که در زمان حاضر در جریان است و ادامه دارد.
مثال:
	در این لحظه پسرها در حال بازی کردن هستند. (شکل  مثبت)
	The boys are playing at this moment.


برای بیان عملی که ممکن است در آیندۀ نزدیک انجام پذیرد. باید توجه داشت که در این حالت ذکر زمان ضروری است.
مثال:
	فردا صبح مشغول چه کاری خواهی بود؟ (شکل  سؤالی)
	What are you doing tomorrow morning.


در این حالت بهتر است از عبارت to be going to (قصد داشتن) استفاده نماییم.
مثال:
	او فردا به شیراز خواهد رفت. (شکل مثبت)
	He is going to go to Shiraz tomorrow.


بهتر است که فعل to go از جملۀ فوق حذف و به صورت زیر نوشته شود.
مثال:
	او فردا به شیراز خواهد رفت. (جملۀ مثبت)
	He is going to Shiraz tomorrow.



کاربرد was/were
Was گذشته ی ساده فعل am و is است
Were  گذشته ی ساده فعل  are است.
شکل منفی: در حالت منفی کلمه not را بعد از was و were اضافه می کنیم.
I was not(wasn't) ، he/she was not (wasn't) ، it was not (wasn't)
We were not(weren't) ، you were not (weren't) ، they were not(weren't)
شکل سوالی: در حالت سوالی was و were را به اول جمله می بریم.
Was I? Was he/she? Was it?
Were we? Were you? Were they?

	Were
	Was

	They aren't here (now)
آنها اینجا نیستند
They weren't here last Sunday
آنها یکشنبه قبل اینجا نبودند
	i am hungry (now)
من گرسنه ام
i was hungry last night
من دیشب گرسنه بودم


	You are late
شما تاخیر دارید
You were late yesterday
دیروز تاخیر داشتی
	Where is john?
جان کجاست؟
Where was john yesterday?
دیروز جان کجا بود؟


	We were hungry after the trip, but we weren't tried.
بعد ازسفر گرسنه بودیم اما خسته نبودیم.
	The weather was nice last week
هوا هفته گذشته عالی بود


	Those shoes are nica. Were they expensive?
آن کفشها قشنگ هستند. آیا گران بودند؟
	When i was a child, i was afraid of dog
زمانی که بچه بودم از سگ ها می ترسیدم


	Why were you late this morning?
چرا امروز صبح تاخیر داشتید؟
	I was asleep
من خواب بودم


	Were you late? "no i wasn't"
دیر کردید؟ نه دیر نکردم
	He was in bed
او در تخت بود


	Were Amy and Matt at the party? "no, they weren't"
امی و مت در پارتی بودند؟ نه آنها نبودند
	Last year Amy was 22, so she's 23 now
امی سال گذشته 22 ساله بود الان او 23 ساله است


	Was the weather nice when you were on vacation?
هوا خوب بود زمان که ما در تعطیلات بودیم
	The hotle was comfortable, but it wasn't expensive.
هتل خیلی راحت بود اما گران نبود


	Why were you late this morning?
چرا امروز صبح تاخیر داشتید؟

	Today the weather is nice, but yesterday it was very cold
امروز هوا عالی است، اما دیروز خیلی سرد بود.
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